

研究论文

地面测量与ASTER影像综合计算植被盖度

张云霞^{1, 2}, 张云飞³, 李晓兵^{1, *}

1. 北京师范大学环境演变与自然灾害教育部重点实验室, 北京师范大学资源学院, 北京100875 2. 民政部国家减灾中心, 北京10053 3. 上海市科技馆, 上海 200127

收稿日期 2005-12-14 修回日期 2006-7-14 网络版发布日期: 2007-3-5

摘要 选择我国北方温带典型草原作为研究对象, 在研究区内分别针对植被盖度是高、中、低的地区随机选取49块样地, 在每块样地内采用嵌套的方式作样方, 样方尺度有60、30、15m 3个尺度, 嵌套的方式是60m的样方嵌套30m的样方, 30m的样方嵌套15m的样方。15m的样方内作3个1m的样方, 30m的样方内作5个1m的样方, 60m的样方内作10个1m的样方。对于每个1m的样方, 采用将数码相机架设在离草本层2m高的位置, 垂直对样方进行拍摄, 并记录影像的方式估计植被盖度。基于以上地面实测数据以及ASTER遥感数据, 建立植被盖度经验模型。模型建立的步骤主要包括以下内容: (1) 利用植被盖度信息提取模型计算野外实测的各张数码相片的植被盖度值, 在15、30m以及60m 3个样方尺度上计算各样方的植被盖度; (2) 计算ASTER数据的各种植被指数(RVI, NDVI, NDGI); (3) 将地面样方与相应的ASTER影像像元在不同的尺度上相匹配。(4) 基于某一样方尺度, 计算与地面样方相对应区域内的ASTER影像像元植被指数的中值。(5) 基于该样方尺度, 建立地面实测植被盖度值与ASTER数据植被指数值之间的回归模型; (6) 对回归模型进行显著性检验。在建立经验模型的过程中, 研究植被指数(NDVI, NDGI以及RVI)与植被盖度的相关性以及地面样方尺度对经验模型的影响。此外, 还将经验模型与目前广泛使用的亚像元分解模型作比较, 检验亚像元分解模型在中国北方温带典型草原的适用性。结果表明, (1) 对于中国北方典型草原区而言, 利用植被指数NDVI监测草地的植被盖度是比较适宜的, 它优于植被指数RVI, 也比植被指数NDGI的效果好。(2) 地面样方尺度的选择对于植被盖度经验模型的建立有很大的影响。就中国北方典型草原区来看, 在地面作大样方, 取其中值的方法在一定程度上可以克服由于地面的测量和遥感测量之间发生空间错配而产生的影响, 有利于提高植被指数与植被盖度之间相关系数的显著水平。(3) 60m×60m的样方尺度, 基于NDVI的植被盖度经验模型相比, 利用亚像元分解模型估测中国北方温带典型草原植被盖度的精度低于前者。

关键词 草地植被盖度; 数码相片; 样方尺度; ASTER遥感数据; 植被指数; 经验模型; 亚像元分解模型

分类号 [Q149](#)

The synthetically estimating vegetation fractional coverage of grassland using field data and ASTER remote sensing image

ZHANG Yun-Xi a^{1, 2}, ZHANG Yun-Fei ³, LI Xi ao-Bi ng^{1, *}

1 College of Resources & Technology, Beijing Normal University, Key Laboratory of Environmental Change and Natural Disaster of Ministry of Education, Beijing Normal University, Beijing 100875, China

2. National Disaster Reduction Center of China, Beijing 100053, China

3. Shanghai Science & Technology Museum, Shanghai 200127, China

Abstract In this thesis the temperate typical steppe of North China is taken as the research object. Within the research area 49 sample fields are chosen respectively from the areas with high, medium and low vegetation fractional coverage. Sample plots are taken from each sample field through the process of nesting. Namely, a 30m nested sample plot is chosen randomly from each 60m sample plot, and then a 15m nested sample plot is further chosen from each 30m sample plot. Within these sample plots of different sizes, three 1m sample plots are chosen from each 15m sample plot, five 1m sample plots are chosen from each 30m sample plot, and ten 1m sample plots are chosen from each 60m sample plot. For each 1m sample plot, a digital camera is positioned at a 2-meter height from the herbage with its lens directed vertically downwards towards the ground.

扩展功能	
本文信息	
▶ Supporting info	
▶ [PDF全文](1822KB)	
▶ [HTML全文](0KB)	
▶ 参考文献	
服务与反馈	
▶ 把本文推荐给朋友	
▶ 加入我的书架	
▶ Email Alert	
▶ 文章反馈	
▶ 浏览反馈信息	
相关信息	
▶ 本刊中 包含“草地植被盖度; 数码	

- [张云霞](#)
- [张云飞](#)
- [李晓兵](#)

ound and taking pictures of the herbage. The vegetation fractional coverage is estimated from the patterns of the images thus taken by the camera. Based on the data thus obtained from the above-described field measurement and the data obtained through ASTER remote sensing, the experiential model of vegetation fractional coverage is established.

The procedures for the establishment of the model are as follows:

- (1) the calculation of the vegetation fractional coverage indicated by each digital photo taken at the field measurement and the vegetation fractional coverage of each sample field based on its particular size, using the model of extracting vegetation fractional coverage;
- (2) the calculation of the various vegetation indices (*RVI, NDVI, NDGI*) indicated by the ASTER;
- (3) the match of the sample fields and their corresponding areas of ASTER image pixels according to the sample fields' respective sizes;
- (4) the calculation of the medians of the vegetation indices of a particular sample field's corresponding area of ASTER image pixels, based on the size of that particular sample field;
- (5) the establishment of the regression model (including the lineal model and the nonlinear model) between the vegetation fractional coverage values derived from the field measurement and those derived from the ASTER data, based on the size of that particular sample field;
- (6) the administration of a significance test on the regression model thus established.

In the establishment of the experiential model, the following two points are investigated: the correlation between the vegetation indices (*NDVI, NDGI, RVI*) and the vegetation fractional coverage and the effects of the sizes of the sample plots on the experiential model. In addition, a comparison is made between the experiential model and the sub-pixel model which is currently in wide use to test the applicability of the sub-pixel model for the temperate typical steppe of North China. The results of the comparison show:

- (1) For the monitoring of the vegetation fractional coverage of grassland of the temperate typical steppe of North China, it is appropriate to use vegetation index *NDVI*, which is more effective and relevant than *RVI* and *NDGI*;
- (2) The establishment of experiential model of the vegetation fractional coverage is much affected by the choice of different sizes for the sample plots on the earth. With regard to the temperate typical steppe of North China, to choose large sample plots from the research area and select their medians can eliminate to some extent the negative effects brought about by a mismatch of the data of the field measurement and the data of the remote sensing measurement so as to enhance the significance level of the correlation coefficient between the vegetation indices and the vegetation fractional coverage.
- (3) Compared with the experiential model of vegetation fractional coverage based on large-size sample plots, the accuracy of sub-pixel model is relatively weaker for the estimation of the vegetation fractional coverage of the temperate typical steppe of North China.

Key words [vegetation](#) [fractional](#) [coverage](#) [of](#) [grassland](#) [digital](#) [photo](#) [sample](#) [size](#) [ASTER](#) [image](#) [data](#) [vegetation](#) [index](#) [experiential](#) [model](#) [sub-pixel](#) [model](#)

DOI